



146<sup>TH</sup> IPU ASSEMBLY  
المنامة، البحرين  
MANAMA, BAHRAIN  
11-15 MARCH 2023 - ٢٠٢٣ مارس 11-15

# الجمعية العامة الـ 146 للاتحاد البرلماني الدولي

المنامة (11 - 15 آذار/مارس 2023)



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## ورشة عمل للتحضير

## لقمة المستقبل التابعة للأمم المتحدة

الإثنين 13 آذار/مارس، 16:00-14:30

القاعة الكبرى ج (Grand Hall E)، الصالة 2

### المذكرة التوضيحية

#### معلومات أساسية

"ومثلما اجتمع مؤسسو الأمم المتحدة وآلوا على أنفسهم أن ينقلوا الأجيال القادمة من ويلات الحرب، يجب أن نجتمع اليوم لإنقاذ الأجيال القادمة من الحرب وتغير المناخ والجوائح والجوع والفقر والظلم ومخاطر كثيرة ربما ليس بمقدورنا بعد أن نتوقعها كلها.  
هذه هي خطتنا المشتركة".

أنطونيو غوتيريس، الأمين العام للأمم المتحدة

في 22 و23 أيلول/سبتمبر 2024، ستعقد الأمم المتحدة قمة المستقبل بهدف "إعادة تأكيد ميثاق الأمم المتحدة، وتنشيط تعددية الأطراف، وتعزيز تنفيذ الالتزامات القائمة، والاتفاق على حلول ملموسة للتحديات، واستعادة الثقة بين الدول الأعضاء". وسيكون العنوان الكامل للقمة، الذي يستحوذ على هذه الفروع المختلفة: "حلول متعددة الأطراف من أجل غدٍ أفضل".

وقد طرح الأمين العام للأمم المتحدة سياق هذه القمة الاستثنائية لأول مرة في تقريره المعنون "خطتنا المشتركة"، الذي جاء في أعقاب الإعلان المتعلق بالاحتفال بالذكرى السنوية الـ 75 لإنشاء الأمم المتحدة، الذي اعتمده الجمعية العامة للأمم المتحدة في أيلول/سبتمبر 2020. وصاغ الإعلان 12 التزاماً واسعاً (راجع الملحق) تطرقت إلى المسائل الرئيسية التي يلزم فيها اتخاذ إجراءات عاجلة لإعادة العالم إلى مسار مستدام وسلمي.



وفي الواقع، منذ 75 عاماً على إنشاء الأمم المتحدة، يبدو المستقبل قائماً. كما يشير الأمين العام للأمم المتحدة في تقريره، يواجه العالم "انهيار كبير وأزمة دائمة" ناتجتين عن الجوائح المميتة، وكوكب غير صالح للسكن، وأوجه عدم المساواة المزعزعة للاستقرار. كيف يمكن تحويل هذا السيناريو إلى "سيناريو إنجاز" أكثر إيجابية يؤدي إلى "مستقبل أكثر مراعاةً للبيئة وأماناً وأفضل"؟

وتهدف أهداف التنمية المستدامة للعام 2030 إلى معالجة جميع التحديات العالمية اليوم تقريباً. ومع ذلك، وفقاً لتقرير الأمين العام للأمم المتحدة، سيعتمد التقدم المستقبلي على اعتماد الدول والعالم ككل عقد اجتماعي جديد مبني على الثقة (المؤسسات التي تستمع، ولا فساد، والضرائب العادلة، والوصول الرقمي، وما إلى ذلك)، والشمول، والحماية، والمشاركة (الحماية الاجتماعية الشاملة، والعمل اللائق، والتغطية الصحية، وما إلى ذلك)، وعلى نموذج اقتصادي جديد متمحور حول الناس (أي مقاييس جديدة للتقدم لا تستند إلى النمو الاقتصادي وحده).

ولن يكون هذا العقد الاجتماعي الجديد ممكناً إلا إذا تمكنت الأمم من العمل معاً بروح من التعاون والتضامن، ومع التركيز على رفاه الأجيال المقبلة. وهذا بدوره يتطلب إطاراً متعدد الأطراف أقوى يدور حول أمم متحدة أكثر "شبكة" ومؤسسات الحوكمة العالمية ذات الصلة من أجل إدارة "الموارد العالمية المشتركة" التي تظل غير منظمة نسبياً (أي الغلاف الجوي، والفضاء الخارجي، والفضاء الإلكتروني، وأعلى البحار، وأنتاركتيكا) وكذلك "المنافع العامة العالمية" التي تُعرف بأنها "المسائل التي تفيد البشرية ككل ولا يمكن أن تديرها أي دولة أو جهة فاعلة بمفردها" (أي الصحة، والموارد المالية، والإعلام، والعلم، والبيئة، والسلام).

## الطريق إلى قمة المستقبل

في الاقتراح الأصلي، تم تصور قمة المستقبل كفعالية مصاحبة لقمة أهداف التنمية المستدامة التي ستعقد في أيلول/سبتمبر 2023. ومع ذلك، وبعد إجراء مزيد من المشاورات في ما بين الدول الأعضاء، تم التوصل إلى أنها تزد حاجة إلى مزيد من الوقت لتشكيل جدول أعمال قمة المستقبل من أجل إضافة قيمة حقيقية من دون تكرار عمليات المتابعة الحالية لأهداف التنمية المستدامة وغيرها من الاتفاقات العالمية المماثلة.

ومع توفر جدول زمني أطول الآن، ستكون الخطوة الأولى من الطريق إلى قمة المستقبل هي تحديد نطاق القمة (أي المسائل التي ستناقش) وعملية التفاوض بشأن وثقتها الختامية. وقد بدأ هذا العمل، الذي تقوده ألمانيا ونيجيريا، للتو (ستعقد المشاورات الأولى في 14 شباط/فبراير 2023)، ومن المتوقع أن يستغرق معظم العام 2023.



وستشمل الخطوة الثانية من الطريق إلى القمة إجراء مفاوضات حكومية دولية للتوصل إلى الوثيقة الختامية "العملية المنحى" لمؤتمر القمة، وعنوانها "ميثاق من أجل المستقبل". من المرجح أن تبدأ هذه العملية في نهاية العام 2023 وستستمر حتى العام 2024.

وفي أوائل العام 2022، أنشأ الأمين العام للأمم المتحدة مجلس استشاري رفيع المستوى معني بالتعددية الفعّالة من أجل المساعدة في النقاشات الجوهرية الأولية بين الدول الأعضاء في الأمم المتحدة. تم تكليف المجلس الاستشاري الرفيع المستوى المعني بالتعددية الفعّالة بتقديم تقرير إلى الجمعية العامة للأمم المتحدة في أوائل العام 2023. وكجزء من مشاورات المجلس الاستشاري الرفيع المستوى المعني بالتعددية الفعّالة مع مختلف الجهات المعنية، دُعي الاتحاد البرلماني الدولي إلى المساهمة بأفكاره بشأن السبل والوسائل التي يمكن بها للبرلمانات والمنظمة أن تساعد على زيادة تعزيز الحوكمة العالمية من خلال الأمم المتحدة.

## الأهداف

- بالنظر إلى أن الأعمال التحضيرية للقمة لا تزال في مراحلها الأولى، وبالنظر إلى جدول الأعمال الواسع الذي يُطلب من الدول الأعضاء في الأمم المتحدة أن تنشئه معاً، فإن الأهداف الرئيسية لورشة العمل ستكون على النحو التالي:
- تعريف أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي بعملية التحضير للقمة حتى يتمكنوا من إشراك الحكومات (وزراء الخارجية، والممثلون الدائمون لدى الأمم المتحدة، وما إلى ذلك) وفقاً لذلك، بما في ذلك من خلال المطالبة بتقديم إحاطات منتظمة عن المفاوضات المزمع إجراؤها
  - إشراك البرلمانات في التفكير الأولي في النطاق المحتمل للقمة، والذي لا ينبغي أن يكون مجرد تكرار أو ترديد للعمليات القائمة، بل بدلاً من ذلك استكشاف مجالات جديدة للسياسات للأمم المتحدة
  - الشروع بإمعان التفكير في المجتمع البرلماني، في بعض المسائل الرئيسية التي ستعالجها القمة.

## الصيغة

ستتألف ورشة العمل من جزأين:

- حلقة نقاش (14:30-15:00)

في هذا الجزء، سيحدد اثنان أو ثلاثة من كبار مسؤولي الأمم المتحدة ومراقبي الأمم المتحدة توقعات القمة، والمسائل الحاسمة التي من المحتمل أن تكون على جدول الأعمال، وعملية التفاوض المقبلة. وستتم دعوة الحضور إلى طرح الأسئلة وإبداء التعليقات.

- جلسة تفاعلية لتبادل الأفكار (15:00 - 16:00)

سيستكشف هذا الجزء، بمزيد من التعمق، النطاق الممكن للقمة وبعض المسائل التي ستعرض على المفاوضين في نيويورك. وستتيح صيغة ورشة العمل للمشاركين العمل معاً بشأن سلسلة من الأسئلة التي تتناول مختلف جوانب التقرير المعنون "خطتنا المشتركة".

وسيسترشد هذا الجزء بالسؤال الشامل التالي: هل يتصدى التفكير الحالي بشأن المستقبل للسبب الجذري لمشكلة الاستدامة والسلام في العالم، كما يتجلى في خطتنا المشتركة؟

وستكون استنتاجات ورشة العمل بمثابة موقف أولي للاتحاد البرلماني الدولي للدعوة باسم المجتمع البرلماني العالمي في نيويورك. وسيتخذ الاتحاد البرلماني الدولي موقفاً أشمل بشأن قمة المستقبل في اجتماعات أخرى خلال العام 2023.

## الاقتراحات الرئيسية عبر الـ 12 التزاما

من الإعلان المتعلق بالاحتفال بالذكرى السنوية الخامسة والسبعين لإنشاء الأمم المتحدة

وتتماشى جميع الإجراءات المقترحة مع أهداف التنمية المستدامة وتهدف إلى التعجيل بتحقيقها.

مناسبات رئيسية مقترحة



### 1 - عدم ترك أحد خلف الركب

- عقد اجتماعي متعدد عماده حقوق الإنسان
- عهد جديد للحماية الاجتماعية الشاملة بما في ذلك الرعاية الصحية وتأمين الدخل الأساسي، للوصول إلى من لا حماية لهم البالغ عددهم 4 بلايين
- تعزيز السكن اللائق والتعليم والتعلم مدى الحياة والعمل اللائق
- الشمول الرقمي
- عقد مؤتمر قمة عالمي اجتماعي في عام 2025
- تمديد التدريب التكميلية للنتائج المحلي الإجمالي

### 2 - حماية كوكبنا

- اجتماع القادة قبل مناسبة تمديد المسبلة العالمية في عام 2023
- الالتزام بهدف 1.5 درجة مئوية والوصول بالانبعاثات إلى مستوى الصفر بحلول عام 2050 أو قبل ذلك
- إعلانات الطوارئ المناخية والحق في بيئة صحية
- تقديم حزمة دعم إلى البلدان النامية
- تدابير للتكيف والصمود
- التوقف عن إنتاج كميات جديدة من الفحم بعد عام 2021 والتخلي تدريجياً عن دعم الوقود الأحفوري
- مراعاة البيئة في المناهج الاقتصادية وآليات تسعير الكربون والالتزامات ذات الصداقية من جانب الجهات الفاعلة المالية
- إطار التنوع البيولوجي لما بعد عام 2020
- تحويل نظم الأغذية في سبيل الاستدامة والتغذية والإسفاف
- إجراءات الجمعية العامة للأمم المتحدة بشأن التهديدات الإقليمية الناجمة عن تغير المناخ ومنع حالات التشرذم البيئي والوفاء منها وإيجاد حلول لها

### 3 - تعزيز السلام ومنع نشوب النزاعات

- خطة جديدة للسلام من أجل:
  - الحد من المخاطر الاستراتيجية (الأسلحة النووية، الحرب الإلكترونية، الأسلحة النائية)
  - تعزيز الرؤية الدولية المستقبلية
  - إعادة تشكيل سبع الرد على جميع أشكال العنف
  - الاستثمار في الوقاية وبناء السلام، بما في ذلك صندوق بناء السلام ولجنة بناء السلام
  - دعم الوقاية الإقليمية
  - وضع النساء والفتيات في صلب السياسة الأمنية
- الاستخدام السلمي والأمن والمستدام للقضاء الخارجي بما في ذلك عن طريق حوار متعدد الجهات ذات المصلحة بشأن القضاء الخارجي

### 4 - الالتزام بأحكام القانون الدولي وضمن العدالة

- حقوق الإنسان باعتبارها من تدابير حل المشاكل، بما في ذلك من خلال قوانين شاملة لكافة التمييز وتعزيز المشاركة
- إصلاح حقوق الإنسان على الإنترنت، وعلى القضايا الناشئة والتكنولوجيات الجديدة
- وصول الجميع إلى الإنترنت باعتبار ذلك حقاً من حقوق الإنسان
- تمكين آليات حقوق الإنسان من أسس مالية أكثر استدامة
- تمكين الجميع من هوية قانونية، وإنهاء انعدام الجنسية، وحماية النازحين واللجوء والمهاجرين
- رؤية جديدة لسيادة القانون
- خريطة طريق عالمية لتنوير القانون الدولي وتنفيذه بفعالية

### 5 - وضع النساء والفتيات في مركز الصدارة

- إلغاء القوانين التي تميز بين الجنسين
- تعزيز التكافؤ بين الجنسين، بما في ذلك من خلال إقرار المحسوس والتدابير الخاصة
- تبني الإجماع الاقتصادي للمرأة، بما في ذلك الاستثمار في القضاء الرعية ودعم النساء المشتغلات بالأعمال الحرة
- إسعاد أصوات الشابات من النساء
- القضاء على العنف ضد النساء والفتيات، بما في ذلك من خلال خطة للاستجابة لحالات الطوارئ

### 6 - بناء الثقة

- مدونة عالية لقواعد السلوك لتعزيز النزاهة في الإعلام
- تحسين تجارب الناس مع المؤسسات العامة والخدمات الأساسية
- عمليات وطنية شاملة للجمع للاسئام و"وضع تصور للمستقبل"
- العمل على التصدي للقضاء بما يتماشى مع اتفاقية الأمم المتحدة لمكافحة الفساد
- إصلاح النظام الضريبي الدولي
- هيكل مشترك يعنى بالسلامة المالية والعمال مع التدفقات المالية غير المشروعة

### 7 - تحسين التعاون الرقمي

- إبرام اتفاق رقمي عالمي من أجل ما يلي:
  - ربط جميع الناس بالإنترنت، بما في ذلك جميع الفارس
  - تجنب تجزئة الإنترنت
  - حماية البيانات
  - إعصال حقوق الإنسان على الإنترنت
  - استحداث معايير للمساءلة عن التمييز والتوترات الخفية
  - تعزيز تنظيم النزاهة الاصطناعي
  - اعتبار الشاعات الرقمية من المنافع العامة العالية

### 8 - النهوض بأداء الأمم المتحدة

- فريق استشاري رفيع المستوى بقيادة رؤساء دول وحكومات سابقين يعنى بتحسين إدارة المنافع العامة العالية
- سياسة عامة على نطاق المنظومة تضع الإنسان في صلب الاهتمام، وتراعي اعتبارات العمر ونوع الجنس والتنوع
- زيادة الإصفاة والمشاركة والتشاور (بما في ذلك بالوسائل الرقمية)، انطلاقاً من إعلان الأمم المتحدة-75 وخطتنا المشتركة
- تحقيق التكافؤ بين الجنسين في منظومة الأمم المتحدة بحلول عام 2028
- إعادة إنشاء مجلس الاستشاري العلمي التابع للأمم العام
- "خماسية التغيير" للأمم المتحدة 20، بما في ذلك الابتكار والبيانات والرؤية الاستراتيجية والتوجه نحو تحقيق النتائج وعلم السلوك

### 9 - ضمان التمويل المستدام

- عقد مؤتمر قمة كل سنتين بين مجموعة العشرين والمجلس الاقتصادي والاجتماعي والأمن العام للأمم المتحدة ورؤساء المؤسسات المالية الدولية من أجل اقتصاد عالمي مستدام وشامل ومرن، يكون من بين غاياته ما يلي:
  - تقديم الدعم لتعزيز الاستثمار في أهداف التنمية المستدامة، بما في ذلك من خلال تحالف الميل الأخرى للوصول إلى من هم أبعد من الركب
  - توفير حوافز أكثر مرونة للبحث والتطوير
  - معالجة مواطن الضعف في هيكل الديون
  - إقامة نظام تجاري متعدد الأطراف أكثر عدلاً ومروراً، بما في ذلك تنسيق منظمة التجارة العالمية
  - استحداث نماذج جديدة للأعمال
  - تحسين الطرق للتعجيل في ميزانية الأمم المتحدة

### 10 - تعزيز الشراكات

- عقد اجتماعات سنوية بين الأمم المتحدة وجميع رؤساء المنظمات الإقليمية
- تعزيز التفاعل بين منظومة الأمم المتحدة، والمؤسسات المالية الدولية، ومصارف التنمية الإقليمية
- زيادة التفاعل النظم مع الحكومات والسلطات دون الوطنية والنطاق الخاص
- إنشاء مراكز التنسيق لشؤون المجتمع المدني في جميع كيانات الأمم المتحدة
- قيام مكتب الأمم المتحدة للشراكات بتعزيز الوصول والإدماج، بما في ذلك إمكانية الوصول عبر الإنترنت

### 11 - الإصفاة إلى الشباب والعمل معهم

- إزالة الحواجز التي تحول دون المشاركة السياسية وإيصال التقدم المبرز من خلال مؤتمر "الشباب في الحياة السياسية"
- مكتب الأمم المتحدة للشباب
- مؤتمر قمة معني بتحقيق تحول في التعليم يُعقد عام 2022
- وضع مقاييس للتعايش لتتبع المسارات الوظيفية ونتائج سوق العمل للشباب
- إنشاء تحالف طموح للرفع فيما يفرس العمل في الاقتصاد الأخضر والرقي
- مؤتمر قمة المستقبل في عام 2023
- ضمان التفكير على المدى الطويل بما في ذلك من خلال مختبر لسيناريوهات المستقبل
- لتسهيل الأجيال القادمة، بما في ذلك من خلال مجلس وصاية بأهداف جديدة، وإعلان بشأن أجيال المستقبل، ومبعوث خاص للأمم المتحدة معني بأجيال المستقبل

### 12 - نلتكن على أهبة الاستعداد

- إنشاء منتدى الطوارئ بتعدد استجابة للآزمات العالمية المعقدة
- إعداد تقرير للأمم المتحدة بشأن الرؤية الاستراتيجية والتحديات والمخاطر العالمية كل خمس سنوات بشأن الصحة العامة العالمية:
  - خطة التفكيح العالمية
  - تمكين منظمة الصحة العالمية
- تعزيز الأمن الصحي وحالة التأهب عن الصعيد العالمي
- الرقع من سرعة تطوير المنتجات والحصول على التكنولوجيات الصحية في البلدان المنخفضة الدخل والبلدان المتوسطة الدخل
- التغطية الصحية الشاملة ومعالجة محددات الصحة



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.



146<sup>TH</sup> IPU ASSEMBLY  
المنامة، البحرين  
MANAMA, BAHRAIN  
11-15 MARCH 2023 - ١٠-١١ مارس ٢٠٢٣

## 146th IPU Assembly Manama (11–15 March 2023)

### Workshop in preparation for the United Nations Summit of the Future

Monday 13 March, 14:30 – 16:00  
Grand Hall E, Room 2

#### Concept note

#### Background

*“Just as the founders of the United Nations came together determined to save succeeding generations from the scourge of war, we must now come together to save succeeding generations from war, climate change, pandemics, hunger, poverty, injustice and a host of risks that we may not yet foresee entirely. This is Our Common Agenda.”*

António Guterres, United Nations Secretary-General

On 22 and 23 September 2024, the United Nations will hold a Summit of the Future with the aim of “reaffirming the Charter of the United Nations, reinvigorating multilateralism, boosting implementation of existing commitments, agreeing concrete solutions to challenges, and restoring trust among Member States”. Capturing these various strands, the full title of the Summit will be: “Multilateral solutions for a better tomorrow”.

The case for this special Summit was first made by the UN Secretary-General in his report [Our Common Agenda](#), which came in the wake of the Declaration on the Commemoration of the 75th Anniversary of the United Nations, adopted by the UN General Assembly in September 2020. The Declaration formulated 12 broad commitments (see [Annex](#)) touching on key issues where urgent action is needed to put the world back on a sustainable and peaceful course.

Indeed, 75 years since the creation of the UN, the future looks bleak. As the UN Secretary-General notes in his report, the world faces “a scenario of breakdown and perpetual crisis” resulting from deadly pandemics, an uninhabitable planet and destabilizing inequalities. How can this scenario be turned into a more positive “breakthrough scenario” leading to “a greener, safer and better future”?

The Sustainable Development Goals (SDGs) for 2030 are meant to address almost all of today’s global challenges. However, according to the UN Secretary-General’s report, future progress will depend on nations and the world as a whole embracing a new social contract built on trust (institutions that listen, no corruption, fair taxation, digital access, etc.), on inclusion, protection and participation (universal social protections, decent work, health coverage, etc.), and on a people-centred new economic model (i.e. new measures of progress that are not based on economic growth alone).

This new social contract will only be possible if nations are able to work together in a spirit of cooperation and solidarity, and with an eye to the well-being of future generations. This, in turn, requires a stronger multilateral framework revolving around a more “networked” UN and related institutions of global governance in order to manage “global commons” that remain relatively unregulated (i.e. the atmosphere, outer space, cyberspace, the high seas and Antarctica) as well as “global public goods”, which are defined as “those issues that benefit humanity as a whole and that cannot be managed by any one State or actor alone” (i.e. health, finance, information, science, the environment and peace).

E

#IPU146

## **The road to the Summit of the Future**

In the original proposal, the Summit of the Future was envisaged as a companion event to the SDG Summit to be held in September 2023. However, following further consultations among Member States, it was concluded that more time was needed to shape the agenda for the Summit of the Future in order to add real value without duplicating existing follow-up processes for the SDGs and other such global agreements.

With a longer timeline now available, the first step on the road to the Summit of the Future will be to determine the scope of the Summit (i.e. the issues to be discussed) and the negotiation process for its outcome document. This work, which is led by Germany and Nigeria, is just beginning (the first consultations will be held on 14 February 2023) and is expected to take most of 2023.

The second step on the road to the Summit will involve intergovernmental negotiations to arrive at the Summit's "action-oriented" outcome document, which will be entitled "A Pact for the Future". This process will likely begin towards the end of 2023 and will continue well into 2024.

In early 2022, the UN Secretary-General established the [High-Level Advisory Board on Effective Multilateralism](#) (HLAB) in order to help with the initial substantive discussions among UN Member States. The HLAB is tasked with submitting a report to the UN General Assembly in early 2023. As part of the HLAB's consultations with various stakeholders, the Inter-Parliamentary Union (IPU) was invited to contribute its thoughts as to the ways and means in which parliaments and the Organization can help to further strengthen global governance through the UN.

## **Objectives**

Considering that preparations for the Summit are in the early stages, and given the broad agenda that UN Member States are asked to build together, the key objectives of the workshop will be as follows:

- To familiarize IPU Members with the preparation process for the Summit, so they are able to engage governments (foreign ministers, Permanent Representatives to the UN, etc.) accordingly, including by demanding regular briefings on the negotiations to be undertaken
- To engage parliaments in an initial reflection on the possible scope of the Summit, which should not merely duplicate or echo existing processes but instead explore new policy arenas for the UN
- To initiate deeper reflection, within the parliamentary community, on some of the key issues to be addressed in the Summit's Declaration.

## **Format**

The workshop will consist of two segments:

- Panel discussion (14:30 – 15:00)  
In this segment, two or three senior UN officials and UN observers will outline the expectations of the Summit, the critical issues that are likely to be on the agenda, and the negotiation process ahead. Questions and comments will also be invited from the floor.
- Interactive brainstorming session (15:00 – 16:00)  
This segment will explore, in greater depth, the possible scope of the Summit and some of the issues to be brought to the attention of negotiators in New York. The workshop format will allow participants to work together on a series of questions touching on various aspects of the report *Our Common Agenda*.  
  
This segment will be guided by the following overarching question: Does current thinking about the future, as reflected in *Our Common Agenda*, strike at the root of the world's sustainability and peace problem?

The conclusions of the workshop will serve as a preliminary position for the IPU to advocate on behalf of the global parliamentary community in New York. A more comprehensive IPU position on the Summit of the Future will be developed at other meetings in the course of 2023.

## KEY PROPOSALS ACROSS THE 12 COMMITMENTS

From the declaration on the commemoration of the seventy-fifth anniversary of the United Nations

All proposed actions are in line with and designed to accelerate the achievement of the Sustainable Development Goals.



### 1. Leave no one behind

- Renewed social contract anchored in human rights
- New era for **universal social protection, including health care and basic income security**, reaching the 4 billion unprotected
- Reinforce **adequate housing, education and lifelong learning and decent work**
- Digital inclusivity
- World Social Summit in 2025
- Identify **complementary measures to GDP**



### 2. Protect our planet

- Leaders meeting ahead of the global stocktaking in 2023
- Commit to the 1.5-degree Celsius goal and **net zero emissions by 2050 or sooner**
- Declarations of **climate emergency and right to a healthy environment**
- Package of support to developing countries**
- Measures for adaptation and resilience
- No new coal after 2021 and phasing out fossil fuel subsidies
- Account for the environment in economic models**, carbon pricing mechanisms and credible commitments by financial actors
- Post-2020 biodiversity framework**
- Transforming food systems** for sustainability, nutrition and fairness
- Action by the General Assembly on **territorial threats of climate change** and to prevent, protect and resolve situations of environmental displacement



### 3. Promote peace and prevent conflicts

- New agenda for peace to:**
  - Reduce strategic risks (nuclear weapons, cyberwarfare, autonomous weapons)
  - Strengthen international foresight
  - Reshape responses to all forms of violence
  - Invest in prevention and peacebuilding, including Peacebuilding Fund and Peacebuilding Commission
  - Support regional prevention
  - Put women and girls at the centre of security policy
- Peaceful, secure and sustainable use of outer space**, including through a multi-stakeholder dialogue on outer space



### 4. Abide by international law and ensure justice

- Human rights as a **problem-solving** measure, including by comprehensive anti-discrimination laws and promoting participation
- Application of **human rights** online and to frontier issues and new technologies
- Universal access to the Internet as a human right
- Human rights mechanisms on a more sustainable financial footing
- Legal identity for all**, end to statelessness and protection of internally displaced persons, refugees and migrants
- New vision for the **rule of law**
- Global road map** for the development and effective implementation of international law



### 5. Place women and girls at the centre

- Repeal of gender-discriminatory laws
- Promote gender parity, including through quotas and **special measures**
- Facilitate women's economic inclusion, including investment in the care economy and support for women entrepreneurs
- Include voices of **younger women**
- Eradication of violence against women and girls, including through an **emergency response plan**



### 6. Build trust

- Global code of conduct that promotes integrity in public information**
- Improve people's experiences with **public institutions and basic services**
- Inclusive **national listening and "envisioning the future" exercises**
- Action to tackle **corruption** in line with the United Nations Convention against Corruption
- Reformed **international tax system**
- Joint structure on financial integrity and tackling illicit financial flows**

## PROPOSED KEY MOMENTS



### 7. Improve digital cooperation

- Global Digital Compact to:**
  - Connect all people to the Internet**, including all schools
  - Avoid Internet fragmentation
  - Protect data
  - Apply human rights online
  - Introduce accountability criteria for discrimination and misleading content
  - Promote regulation of artificial intelligence
  - Digital commons as a global public good



### 8. Upgrade the United Nations

- High-level Advisory Board** led by former Heads of State and Government on improved governance of global public goods
- System-wide policy that **puts people at the centre**, taking into account age, gender and diversity
- More listening, participation and consultation (including digitally), building on the seventy-fifth anniversary declaration and Our Common Agenda
- Gender parity** within the United Nations system by 2028
- Re-establish the Secretary-General's **Scientific Advisory Board**
- "Quintet of change"** for United Nations 2.0, including innovation, data, strategic foresight, results orientation and behavioural science



### 9. Ensure sustainable financing

- Biennial Summit between the Group of 20, the Economic and Social Council, the Secretary-General and the heads of international financial institutions** for a sustainable, inclusive and resilient global economy including to:
  - Support a **Sustainable Development Goal investment boost**, including through a **last-mile alliance** to reach those furthest behind
  - Provide more flexible research and development incentives
  - Resolve **weaknesses in the debt architecture**
- Fairer and more resilient multilateral **trading system**, including a reinvigorated WTO
- New business models
- Improve the **United Nations budget process**



### 10. Boost partnerships

- Annual meetings between the United Nations and all heads of **regional organizations**
- Stronger engagement** between the United Nations system, international financial institutions and regional development banks
- More systematic engagement with **parliaments, subnational authorities and the private sector**
- Civil society focal points** in all United Nations entities
- United Nations Office for Partnerships to **consolidate access and inclusion**, including accessibility online



### 11. Listen to and work with youth

- Youth**
  - Remove barriers to political participation** and measure progress through a **"youth in politics" index**
  - United Nations Youth Office**
  - Transforming Education Summit in 2022
  - Recovery barometer** to track career paths and labour market outcomes for youth
  - High-ambition coalition** to promote green and digital-economy job creation
- Future generations**
  - Summit of the Future in 2023
  - Ensure long-term thinking**, including through a United Nations **Futures Lab**
  - Represent succeeding generations**, including through a **repurposed Trusteeship Council, a Declaration on Future Generations, and a United Nations Special Envoy for Future Generations**



### 12. Be prepared

- Emergency Platform** to be convened in response to complex global crises
- Strategic Foresight and Global Risk Report** by the United Nations every five years
- On global public health:**
  - Global vaccination plan**
  - Empowered WHO
  - Stronger global health security and preparedness
  - Accelerate product development and access to health technologies in low- and middle-income countries
  - Universal health coverage** and addressing determinants of health